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SƏRBƏST

“Dəmirqapı”da sənət məbədi

Bugünlərdə Dərbənd Azərbaycan Dövlət Dram Teatrı Azərbaycana 
qastrol səfərinə gəlib. Teatrın 120 illik yubileyi münasibətilə Səməd 
Vurğun adına Azərbaycan Dövlət Rus Dram Teatrının səhnəsində 
Miroslav Mitroviçin “Gecəyarısı soyğunçuluq” pyesinin motivləri 
əsasında hazırlanan “Oğru” tamaşası nümayiş olunub. Fürsətdən 
istifadə edərək Dərbənd Azərbaycan Dövlət Dram  Teatrının direktoru, 
Dağıstanın Əməkdar mədəniyyət işçisi Firdovsi Əsgərovla və teatrın 
baş reMissoru, Azərbaycan Respublikasının Əməkdar artisti Sərvər 
Əliyevlə görüşüb söhbətləşdik.

– Firdovsi müəllim, bu il teatrınızın 
120 illiyidir. Tarixi ənənələri olan bu 
teatr uzun bir yol keçib, burada böyük 
aktyor nəsli yetişib. Uzun illər teatrın 
bina problemləri olub, çətinliklərlə 
üzləşib, amma teatr yaşayıb, fəaliyyət 
göstərib. Bəs bu gün vəziyyət necədir? 

Firdovsi Əsgərov: 
– Dərbənd Azərbaycan Dövlət Dram 

Teatrı bildiyiniz kimi, 1904-cü ildə yara-
nıb. Dərbənddə peşəkar Dram Teatrının 
yaranma tarixi də elə o çağdan başlayır. 
Əlbəttə, teatr peşəkar sayılsa da, Dər-
bənd Dram Teatrında səhnəyə çıxan ak-
tyorların demək olar ki, hamısı xüsusi 
peşə təhsili keçməmişdi. Onlar fitri səh-
nə qabiliyyəti olan və teatra bir könüldən 
min könülə vurğun insanlardı. Onların 
hər birinin adı yəqin ki, Azərbaycan səh-
nə tarixinə həmişəlik həkk olunubdur. 
1910-cu ildə Dərbənd şəhər ictimai klu-
bunun səhnəsində Üzeyir Hacıbəylinin 
“/eyli və Məcnun” operasının ilk tama-
şası göstərildi. Böyük uğurla keçən bu 
tamaşadan sonra elə həmin il eyni səh-
nədə dahi Üzeyir bəyin daha məşhur bir 
əsəri – “O olmasın, bu olsun”, eləcə də 
Axundovun “Hacı Qara”, “Vəziri-xani 
/ənkəran” və Haqverdiyevin “3əri cadu” 
əsərləri oynanıldı. 

1920-ci ildə Şura hökuməti qurulan-
dan sonra Dərbəndin 3roletar Gənclər 
klubunda Azərbaycan Həvəskar Dram 
Teatrı işə başladı. O vaxt həmin teatra 
gənc istedadlar axışdı. 1927-ci ildə hə-
min həvəskar truppaya “peşəkar” statusu 
verildi və həmin teatr elə 3roletar gənclər 
klubunda özünə sığınacaq tapdı. 1930-cu 
ildə Dərbənddə İnşaatçılar klubu tikilib 
qurtardı və 1931-ci ildə elə həmin klubda 
Dağıstanda ilk peşəkar teatr sayılan Türk 
(Azərbaycan) Dram Teatrı yenidən öz 
pərdələrini açdı. Özü əslən dərbəndli olub 
Bakıda yaşayan, gələcəkdə Azərbaycanın 
və SSRİ-nin xalq artisti olacaq, gənc və 
istedadlı aktyor İsmayıl Dağıstanlı təzə 
açılan Dərbənd Dram Teatrına reMissor 
dəvət edildi. Ondan iki il sonra, 1934-cü 
ildən bu teatr Dərbənd Dövlət Azərbay-
can Musiqili Dram teatrı kimi tanındı. 
Sonradan təkcə Dərbənddə deyil, bütün 
Qafqazda ad-san qazanmış bir çox aktyor-
lar elə o səhnədə yetişdilər. İkinci Dün-
ya savaşında cəbhədəki əsgərlərə xidmət 
göstərən kollektivlər arasında Dərbənd 
Azərbaycan teatrının aktyorları da çox 
idi. Müharibə getdiyi üçün teatr dəfələrlə 
bağlanmaq məcburiyyətində qaldı. Amma 
fəaliyyətini davam etdirdi. Nəhayət, 
2021-ci ildə bizim üçün bina tikilməyə 
başladı. Artıq binanın tikintisi başa çatıb. 
İnanıram ki, üzümüzə gələn yeni ildə biz 
yeni binamıza köçəcəyik. Ancaq onu da 
deyim ki, teatrda akyor çatışmazlığı var. 
Bu da müəyyən problemlərlə, çətinliklər-
lə bağlıdır.

– Bu, hansı çətinliklərdir?
– Sözün açığı, aktyorların dil prob-

lemləri var. Sərvər müəllim sağ olsun, 
aktyorlarla iş aparır, bu problemi aradan 
qaldırmağa çalışır. Çox böyük işlər görür. 

– Elə isə sözü Sərvər müəllimə 
verək. Qoy özü gördüyü işlər barədə 
danışsın. Sərvər müəllim, baş reMissor 
olaraq Dərbənd teatrının inkişaf pers-
pektivləri barədə və Firdovsi müəllimin 
dediyi kadr çatışmazlığı barədə bir qə-

dər geniş danışardınız. Bir də teatrın 
repertuarına hansı tamaşalar daxil edi-
lib?

– Təşəkkür edirəm. Mənim Dər-
bənd Azərbaycan Dövlət Dram Teatrı ilə 
əlaqələrim hələ 2015-ci ildən başlayıb. O 
zaman Firdovsi müəllim Bakıya gəlmiş-
di və beləcə, bizim tanışlığımız başladı. 
2017-ci ildən mən teatrın baş reMisso-
runun səlahiyyətlərini icra edirdim. 15 
gün Dərbənd teatrında, 15 gün isə İrəvan 
Azərbaycan Dövlət Dram Teatrında məş-
ğul olurdum. O vaxtdan indiyə qədər mən 
Dərbənd teatrında on iki tamaşaya quru-
luş vermişəm. Bir neçə romanı teatr üçün 
səhnələşdirmişəm. Bu ilin iyulundan isə 
teatrın baş reMissoru təyin edildim və bü-
tün qüvvəmi bura sərf etməyə başladım. 
Mən əsas üstünlüyü, əlbəttə, Azərbaycan 
klassikasına verirəm, dünya dramaturgi-
yasına da müraciət edirik, müasir drama-
turqlarımızın da əsərlərini hazırlayırıq. 
Beləcə, Dərbənd Teatrının repertuarını 
zənginləşdirmişik. Mən baş reMissor təyin 
olunandan sonra üç tamaşa hazırlamışıq. 
“Sezarın qətli”, “Oğru” və Süleyman Sani 
Axundovun “Tamahkar” tamaşalarını 
təhvil vermişik. Onu da deyim ki, “Ta-
mahkar” tamaşasının quruluşçu reMissoru 
Sumqayıt Dövlət Dram Teatrının baş re-
Missoru, Xalq artisti Firudin Məhərrəmov-
dur. Biz onu dəvət etdik, o, gəlib həmin 
tamaşaya quruluş verdi. 3eşəkar aktyor-
larımız var, canlarını fəda edirlər. Amma 
bizdə kadr çatışmazlığı mövcuddur. Fir-
dovsi müəllimin söylədiyi kimi, dil bar-
yeri çox çətinlik törədir. Mütləq Azər-
baycandan Dərbənd teatrına yeni kadrlar 
gəlməlidir. Mən belə düşünürəm. Bunu 
dəfələrlə demişəm. Azərbaycan Dövlət 
Mədəniyyət və İncəsənət Universitetinə 
də bu barədə müraciət etmişəm. Amma 
gənclər gəlmək istəmir.

– Səbəb nədir?
– Səbəbi hələlik sərhədlərin bağlı ol-

masıdır. Təyyarə ilə Dərbəndə gedib-gəl-
mək aktyorlar üçün çox çətindir. Amma 
gəlsələr, onlar üçün xidməti ev ayrılacaq, 
kommunal xərcləri ödənəcək və çalış-
maq üçün normal imkanlar yaradılacaq. 
Firdovsi müəllim vurğuladı, 1904-cü 
ildə yaradılmış teatrla bağlı cəmi 3 ildən 
sonra, 1907-ci ildə Dərbənd Bələdiyyəsi 
Çar hökumətinə müraciət edib ki, bu trup-
pa üçün yer ayrılsın. Təsəvvür edin. So-
vet hökuməti qurulandan sonra, 1936-cı 
ildə teatra dövlət statusu verilib. 1941-ci 
ildə müharibə başlandı və teatr fəaliyyə-
tini dayandırmaq məcburiyyətində qal-
dı. Daha sonra açıldı, 1960-cı ildə yenə 
bağlandı. 1992-ci ildə ulu öndər Heydər 
Əliyevin təşəbbüsü ilə Dərbənd Azərbay-
can Dövlət Dram Teatrına yenidən dövlət 
statusu verildi və o vaxtdan teatr stabil 
fəaliyyət göstərməyə başladı. Cənab 3re-
zident İlham Əliyevin dəstəyilə teatrımız 
üçün bina tikintisinə başlandı. Dağıstan 
Mədəniyyət Nazirliyi və Dərbənd meri-
yası bu işə rəhbərlik etdi. Artıq binamız 
tam hazırdır, Dərbəndin mərkəzində yer-
ləşir. Bəzi texniki məsələlər qalıb, gələn il 
binamızın açılışı olacaq. İnanıram ki, tez-
liklə Dərbənd teatrı Dağıstanda bir nöm-
rəli teatra çevriləcək.

– Firdovsi müəllim, siz isə kadr ça-
tışmazlığı məsələsinə toxundunuz. Əv-
vəllər Dərbənd teatrına azərbaycanlı 
aktyorlar gəlirdimi?

– Hələ əsrin əvvəllərində Hüseyn 
Ərəblinski, Sidqi Ruhulla kimi nəhəng 
aktyorlar Dərbənd Azərbaycan Dövlət 
Teatrında çalışıblar, rollar oynayıblar. İs-
mayıl Dağıstanlının teatrımız üçün böyük 
xidmətləri olub. Hazırda teatrımızda ça-
lışan aktyorların 40 faizi Azərbaycandan 
gələn aktyorlardır. Gənc yaşlarında gəlib-
lər, burda ailə qurublar, yaşayıblar. İndi 
onların əksəriyyəti Dağıstanın Əməkdar 
artistləridir. Azərbaycandan yeni aktyor 
nəsli gəlməlidir ki, teatrımız üçün bir tə-
kan olsun. 

– Mən bildiyim qədər vaxtilə Vaqif 
Əsədov, Ağaxan Salmanlı, Nazir Rüstə-
mov, Tarıyel Qasımov və digər sənət-
karlarımız Dərbənd Azərbaycan Dövlət 
Dram Teatrında çalışıblar. 

– Bəli, tamamilə doğrudur. Biz ölkə-
mizdən kənarda fəaliyyət göstərsək də, 
mənəvi baxımdan Azərbaycana bağlıyıq. 
Bunsuz mümkün deyil. 

Sərvər Əliyev söhbətimizə müdaxilə 
edir:

– Biz qərara gəlmişik ki, hər il Azər-
baycandan reMissor və aktyor dəvət edək. 
Rusiya dövləti bizim tamaşalarımıza vəsa-
it ayırır. Biz indiyə qədər Kabardin – Bal-
kar Respublikasından, Şimali Osetiyadan 
reMissorlar dəvət etmişik. Azərbaycandan 
Opera və Balet Teatrının baş reMissoru Ha-
fiz Quliyevi dəvət etmişdik ki, gəlib bizim 
teatrda tamaşa hazırlasın. Çalışacağıq ki, 
hər il Azərbaycandan bir reMissor dəvət 
edək. Bu, Dərbənd teatrı üçün böyük bir 
məktəbdir, teatrımızın inkişafı üçün son 
dərəcə vacibdir. 

– Firdovsi müəllim, Dərbənd Azər-
baycan Dövlət Dram Teatrına tamaşaçı 
marağı sizi qane edirmi?

– Əlbəttə. Əvvəllər tamaşaçı yığmaq 
çox çətin idi. Sərvər müəllim 2017-ci 
ildən teatrımıza gəldi və teatrda bir can-
lanma yarandı. İndi tamaşaçılar böyük 
maraqla teatra gəlir, yeni tamaşalarımza 
baxırlar, bəyənirlər. Bakıda Azərbaycan 
Dövlət Rus Dram Teatrında Sərvər müəlli-
min hazırladığı “Oğru” tamaşası nümayiş 
olundu və çox böyük maraqla qarşılandı. 
Tamaşaya gələnlər arasında sənət adamla-
rı çoxluq təşkil edirdi. Bu, məni çox sevin-
dirdi. Azərbaycanın bir neçə bölgəsinə də 
səfərlərimiz nəzərdə tutulur. 

Sərvər Əliyev: 
– Bilirsiniz, dərbəndlilər olduqca teat-

raldır. Elə vaxt olur ki, tamaşaçıların çoxu 
çöldə qalır, zal ağzınacan dolu olur. Ko-
mediyanı çox sevirlər. Bununla belə, ciddi 
tamaşalara da maraq var. Məsələn, Albet 
Kamyunun “Yad” əsərini hazırlamışıq. Bu 
əsəri repertuara daxil etmək teatrın səviy-
yəsinin göstəricisidir. Dərbənddə mədəni 
mühit canlıdır. Orada “Fontanlar bağı”n-
da böyük dahi Nizami Gəncəvinin monu-
mental bir abidəsini ucaldıblar. Şəhərə bö-
yük turist axını var. Onların da gəlib bizim 
tamaşalara baxması üçün sinxron tərcümə 
aparatları alınıb. Biz yeni repertuarla növ-
bəti il Tatarıstanda, Başqırdıstanda, Özbə-
kistanda qastrol səfərlərində olacağıq. Bir 
neçə festivallara dəvətlər almışıq. 

– Ümumiyyətlə, teatrınız indiyə qə-
dər beynəlxalq teatr festivallarında işti-
rak edibmi?

Firdovsi Əsgərov: 
– Bəli. Bir neçə dəfə Türkiyədə, Oren-

burqda və digər ölkələrdə beynəlxaq teatr 
festivallarına qatılmışıq. Dərbənd Azər-
baycan Dövlət Dram Teatrı kifayət qədər 
tanınır. Elə hallar olur ki, bəzən biz festi-
valların hamısında vaxt çatışmazlığı üzün-
dən iştirak edə bilmirik.

– Sizə gələcək fəaliyyətinizdə uğur-
lar arzulayırıq!

Söhbətləşdi� 
Kənan HA&I,

yazıçı�Sublisist 

Rusiyanın Xarici Kəşfiyyat Xidmətinin direktoru Sergey Narışkinin 
“Razvedçik” Murnalına müsahibəsində bildirdiklərini arxı keçməmiş “hop” 
demək kimi qiymətləndirmək çətindir. Onun ABŞ-ın timsalında kollektiv 
Qərbin məğlubiyyəti məsələsində dilə gətirdiklərinin də erkən olduğunu 
vurğulamaq niyyətindən uzağıq. Hesab edirik ki, cənab Narışkin çox vacib 
məqamlara toxunub və onun öz dediklərini əsaslandırmaq baxımından 
açıqlamadığı yetərli arqumentlər var. Hərçənd, həmin arqumentləri açıqlamır. 

Bəli, S.Narışkinin bildirdikləri Cənu-
bi Qafqaz müstəvisində qlobal rəqabətin 
mövcudluğunun növbəti təsdiqidir. Rəqa-
bət isə çoxcəhətlidir. “Amerikanın Ukray-
na ilə bağlı “vəsvəsəsi” Vaşinqtonun qur-
duğu bütün qlobal maliyyə və hərbi-siyasi 
sistemə dağıdıcı təsir göstərməyə başlayır. 
ABŞ bütün cəbhələrdə təşəbbüsü itirir: 
Yaxın Şərqdən tutmuş Asiya və Afrika-
ya qədər. 3ostsovet məkanında isə onlar 
tamamilə iflasa uğradılar”, – deyən Na-
rışkinin sanki zəfər marşı oxyurmuş kimi 

dillənməsi diqqətdən yayınmır. Əlbəttə, 
rusiyalı rəsminin bu cür tonuna hansısa 
sözümüz yoxdur. Ən azından ona görə ki, 
müharibədə bütün vasitələr, o cümlədən, 
rəqibə qarşı psixoloMi gedişlər keçərlidir. 

Ancaq o da məlumdur ki, qlobal rəqa-
bət bitməyib, davam edir. Bunu ABŞ-ın 
bütün cəbhələrdə təşəbbüsü itirdiyini, Va-
şinqtonun postsovet məkanında uğursuz-
luğa düçar olmağa başladığını vurğulayan 
Narışkinin digər fikirlərindən də görmək 
mümkündür. O, sözügedən rəqabətin 
konkret seqmentinə, yəni, Azərbaycan və 
Ermənistan arasındakı duruma keçid ala-
raq deyib ki, ölkələr bütün məsələlərin 
müstəqil surətdə həllinə üstünlük verir, 
Birləşmiş Ştatların və Avropa İttifaqının 
sülh yolu ilə nizamlanmaya dair tövsiyələ-
rinə qulaq asmırlar. 

Burada çox incə nüans var. Narışkin 
Azərbaycanla Ermənistanı niyə görəsə ey-
niləşdirir. Halbuki, ölkələr arasında sülh 

gündəminə yanaşmada ciddi fərqlər var. 
İkitərəfli danışıqlar xəttini seçən Azərbay-
candır. Ölkəmiz, eyni zamanda, Ermənis-
tanı buna məcbur edir. Yəni, rəsmi İrəvan 
nizamlama məsələsində tet-a-tet danışıq-
lara heç də Qərbin regiona yiyələnmək 
arzusunun iflası kontekstində üstünlük 
verməyib, sadəcə, başqa yolun olmadığını 
gördüyündən durumla barışıb. Amma tam 
yox, müəyyən qədər. 

Erməni iqtidarı sülh yolundakı mani-
pulyasiyalarını davam etdirir və burada 
başlıca məqsəd Qərbi Cənubi Qafqazda 
möhkəmləndirmək, Rusiyanı bölgədən 
uzaqlaşdırmaqdır. Baş nazir Nikol 3a-
şinyan və komandası bunu Azərbaycanla 
imzalanacaq sülh müqaviləsinin köməyi 
ilə gerçəkləşdirməyə cəhd göstərir. Qərbin 
İrəvana verdiyi sifariş belədir.

Azərbaycanın anlayışında Ermənistan-
la barış sazişinin imzalanması qlobal rəqa-
bət müstəvisində dəyərləndirilməli hadisə 
olmamalıdır. Ölkəmizin mövqeyi sülhü 
konfrantasiyaların təsirindən qorumaq, 
daha təminatlı etmək əzminin göstəricisi-
dir. Yeri gəlmişkən, zamanında Rusiyanın 

vasitəçiliyi də bunu rəhbər tutmamış, bir 
sıra həlli vacib məsələlərin üzərində sükut-
la keçilməsinə əsaslanmışdı... 

Bir daha deyək ki, Narışkinin Azərbay-
canla Ermənistanı eyniləşdirməməsi daha 
yaxşı olardı. Həm də ona görə ki, ikincidən 
gələ biləcək təhlükələr hələ sovuşmayıb. 
Rəsmi İrəvan cidd-cəhdlə Rusiyanın “böl-
gədə əlavə qıcıqlandırıcılar” adlandırdığı 
Avropa İttifaqının mülki müşahidə mis-
siyasını səlahiyyət müddətini artırmaqda 
israrlıdır. O missiyanın ki, Azərbaycanla 

Ermənistanın şərti sərhədinin Ermənistan 
tərəfində yerləşdirilib və perspektivdə onu 
NATO-nun missiyasına çevirmək planları 
var. Bu planların qarşısında dayanan isə 
Azərbaycandır. Məhz ölkəmizə görə Aİ 
tam anlamda ermənipərəstlik xəttinə keçid 
almaqdan çəkinir. Axı Azərbaycan Avropa-
nın enerMi təhlükəsizliyində vacib aktordur.  

Ancaq Narışkinin, belə demək müm-
künsə, zəfər marşı tonunda yerinə düşən 
məqamlar da istisna deyil. Məsələn, ru-
siyalı rəsmi bildirib ki, qərblilər mario-
net (Mixeil) Saakaşvilinin bu yaxınlarda 
qalstuklarını yediyi Gürcüstanda hakim 
“Gürcü arzusu” partiyasının seçkilərdə qa-
lib gəlməsinə mane ola bilmədilər: “Qərbə 
qarşı ehtiyatsız oriyentasiyanın zərərli ol-
duğunu dərk edən Gürcüstan hakimiyyəti 
öz maraqlarından çıxış etmək qərarına gə-
lib və indi kənardan tətbiq edilən, ənənə-
vi gürcü dəyərlərinə sonsuz dərəcədə yad 
olan ultraliberal gündəmdən şüurlu şəkildə 

uzaqlaşır. Moldovada (Maia) Sandu reMimi 
seçkilərdə demək olar, istədiyi nəticəni 
əldə etdi, ancaq Moldova cəmiyyətində 
de-fakto dərin parçalanma qeydə alındı”.

Əlbəttə, Rusiyanın xarici kəşfiyyat 
şefinin ehtiyatlandığı məqamlar da istis-
na deyil. Onun fikrincə, postsovet məka-
nı ABŞ və Böyük Britaniyanın kəşfiyyat 
xidmətlərinin hücumları üçün prioritet 
sahə olaraq qalır və bunu mövcud məlu-
matların təhlili sübuta yetirir. Onun söz-
lərinə görə, Qərb qarşısına iddialı məqsəd 
qoyub – ölkələr arasında təkcə iqtisadi və 
siyasi deyil, həm də dərin tarixi və humani-
tar əlaqələri kəsmək. Bu yanaşma məşhur 
anqlo-sakson maksimalizmindən, “Avrasi-
yanı idarə edən dünyanı idarə edir” deyi-
mindən qaynaqlanır. Narışkin bildirib ki, 
Qərb üçün idarə etmək parçalamaq və xaos 
yaratmaq, sonra “təhlükəsizliyin qərəzsiz 
təminatçısı” kimi özünü xalqlara göstər-
mək deməkdir: “Bunun necə baş verdiyi 
Ukrayna nümunəsində aydın görünür”.
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Hərbi hissədə bədbəxt hadisə
Müdafiə Nazirliyinin hərbi qulluqçusu, əsgər Cəfərli Tarıverdi Zaur 

oğlu odlu silahdan açılmış atəş nəticəsində həlak olub.

Hərbi 3rokurorluğun Mətbuat xid-
mətinin rəhbəri Firad Əliyev bildirib ki, 
Naxçıvan Hərbi 3rokurorluğuna daxil 
olmuş məlumat əsasında bu qurumun və 
Azərbaycan Respublikası Hərbi 3rokuror-
luğunun Kriminalistika və informasiya 

texnologiyaları idarəsinin əməkdaşları 
hadisə yerinə və meyitə baxış keçiriblər. 
Fakt üzrə Cinayət Məcəlləsinin müvafiq 
maddəsi ilə cinayət işi başlanılıb. 
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